
3 پنجشنبه 5 آبان 1401
 شماره  8623

 ساخت مترو به عنوان یکی از بزرگ ترین پروژه های عمرانی 

مترو
و ترافیکی شهری، نیاز به بودجه کلانی دارد که در اغلب 
سال ها حتی از توان مالی شهرداری هم بیشتر بوده است. 
در سال های اخیر مشــکلات اقتصادی و نیاز به تعمیرات و به روز رسانی 
دستگاه ها، از ســویی هزینه ها را افزایش داده و از سوی دیگر شهرداری 
پروژه هایی با اتکا به توان داخلی را دنبال می کند که استفاده از تجهیزات 
بومی و همینطور ســاخت واگن  ملی بخشی از آنهاســت. با این حال در 
روزهایی که شهرداری تلاش می کند هرطور شده مترو را به خصوص در 
خطوط 4، 6 و 7 توسعه داده، خطوط جدید 10 و 11 را پیش ببرد، واگن ها 

را بازسازی کند و از سوی دیگر تأییدیه های نخستین قطار ملی ساخت 
داخل را بگیرد تا تولید انبوه آن شروع شود، کمبود منابع مالی این بخش 
اساسی احساس می شود. پرداخت نشدن مبالغ اوراق مشارکت هم جزئی 
از این کمبودهاست. به گزارش همشهری، از حدود 7سال قبل و بعد از اینکه 
خط های اولیه مترو ساخته شدند یک روش دیگر برای تامین هزینه ساخت 
مترو استفاده از اوراق مشارکت بود. وقتی صدور اوراق مشارکت در مراجع 
بالادستی تأیید و بانک عامل مشخص شود، ادامه کار طبق روال مشخصی 
با تعیین تضمین  از طرف مترو پیش می رود و پول پرداخت می شود تا بتوان 
مطالبات پیمانکاران را تسویه کرد و کار ساخت و تجهیز مترو را جلو برد. در 

چند سال گذشته هم صدور اوراق مشارکت تصویب شده بود، اما تأخیر 
بانک های عامل باعث شــد که بخشــی از این مبالغ از سال های قبل در 

حساب ها باقی بماند.
مدیرعامل شــرکت متروی تهران در این باره می گوید: »از ســال1394 
پروژه های توسعه ای شرکت متروی تهران به سبب بهره مندی از پول اوراق 
قرضه اسلامی )اوراق مشارکت( تا حدودی پشتوانه بهتری از نظر تامین 
منابع مالی پیدا  کردند و این روند تا به امروز با فراز و نشیب هایی ادامه داشته 
 است.« مسعود درستی با اشاره به موضوع تضمین های لازم برای بانک عامل 
و تقسیم آن بین شهرداری و دولت گفت: »مسئله گرفتن تضمین  برای 
پرداخت اصل و سود وجوه ناشــی از فروش اوراق مشارکت و نحوه قبول 
تعهدات بین شهرداری کلانشــهرها و دولت در اکثر سال ها مطرح بوده 
است، اما در 7سال گذشته، پول حاصل از انتشار و عرضه اوراق مشارکت به 
یکی از منابع تامین مخارج پروژه های توسعه ای شبکه حمل ونقل عمومی 
در شهرهای بزرگ کشور تبدیل شده است.« او با اشاره به مطالبات شرکت 
متروی تهران از محل فروش اوراق مشارکت سال های گذشته گفت: »برای 
سال1400 سهم مترو از اوراق مشارکت حمل ونقل عمومی پایتخت مبلغ 
1500میلیارد تومان بوده که مهرماه در 2قسط، مبلغ 500میلیاردتومان آن 
اخذ شد. مابقی پول اوراق مشارکت این سال هم به تدریج و تا پایان سال در 
چند قسط به حساب شرکت متروی تهران واریز می شود. در این زمینه باید از 
همکاری مسئولان بانک شهر که عاملیت فروش اوراق مشارکت سال1400 
را برعهده داشتند، صمیمانه تشــکر و قدردانی کرد.« با این حال از اوراق 
مشارکت سال های قبل هنوز مبالغی باقی مانده و به دست مترو نرسیده 
است. درستی می افزاید: »سال1398 بانک رفاه کارگران عاملیت فروش 
هزار میلیارد تومان اوراق مشارکت را برعهده داشت. از این رقم هنوز مبلغ 
119میلیارد تومان به حساب شهرداری واریز نشده و در حساب های بانک 
رفاه باقی مانده است؛ درحالی که بیش از 3سال است، بانک سود 18درصد 

همین اوراق را از شهرداری تهران دریافت می کند.« 
او با اشــاره به اینکه حدود 41میلیارد تومان هم از پول اوراق مشــارکت 
سال1399 باقی مانده اســت، تأکید می کند: »با این حساب در مجموع 
مبلغ 160میلیارد تومان از محل فروش اوراق مشارکت سال های 1398 و 
1399 طلبکار هستیم که تزریق آن به پروژه های توسعه ای شرکت مترو، 
در شرایط فعلی بسیار تأثیرگذار خواهد  بود.« موضوع همکاری بانک رفاه در 
زمینه اوراق مشارکت مترو در گذشته نیز مورد انتقاد شهرداری تهران قرار 
گرفته بود. شهریور سال پیش معاون وقت حمل ونقل و ترافیک شهرداری 
تهران گفته بود که اختلافات شهرداری و سازمان تامین اجتماعی باعث 
گروکشی شده اســت. بانک رفاه هم در مقابل اعلام کرده بود که موضوع 

بررسی وثیقه ها و املاک شهرداری در حال انجام است.

 بوستان مادر و کودک »باغ نظر« در منطقه10 که کلنگ آن 
دی ماه1400 توسط شهردار تهران بر زمین زده شد، توسط 
سازمان بوستان ها و فضای سبز شهرداری تهران مراحل 

پایانی ساخت خود را طی می کند و به زودی به بهره برداری 
خواهد رسید.
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 دیروز، برج میلاد شاهد گردهمایی 

گزارش
متفاوتی بود؛ نخبگان، دانشجویان، 
متخصصان، مدیــران و... همه وهمه 
آمده بودند تا با ارائه ایده ها و طرح های نو و البته خلاقانه، 
گره ای از مشکلات کلانشهرها به ویژه پایتخت بازکنند و 
قدمی در راستای تحقق شعار »تهران ایده آل رو بسازیم« 
بردارند. نخستین رویداد ایده پردازی تهران1404، روز 
گذشته در سالن همایش های برج میلاد به خط پایان 
رسید و مراسم اختتامیه با معرفی 15طرح و در نهایت 
انتخاب 3ایده، با حضور معاونان شهردار تهران در حوزه 
حمل ونقل و ترافیک، فرهنگی و اجتماعی، امور مناطق، 

خدمات شهری، مالی و اقتصادی، برگزار شد.
به گزارش همشهری، جلب مشــارکت شهروندان و 
نخبگان در حل مسائل شهری، رویکرد شهردار تهران 
است و ازاین رو برای نخستین بار رویداد تهران1404 با 

هدف شنیده شدن صدای مردم و نخبگان اجرایی شد.
شهردار تهران عصر دیروز در اختتامیه این رویداد گفت: 
»وقتی شهرها بزرگ می شوند و نام کلانشهر ها بر آنها 
نهاده   و جمعیت آنها روزبه روز بیشتر می شود، مشکلات 
اداره آنها نیز  افزایش پیدا می کند. رفع مشــکلات نیز 
چیزی جز تحول را نمی طلبد و نمی توان به صورت عادی 
و متداول شــهر را اداره کرد؛ چراکه باعث کهنه شدن 
مشکلات می شود که ماحصلی جز رنج و عدم آسایش 
و آرامش  شهروندان را در پی نخواهد داشت.« علیرضا 
زاکانی با بیان اینکه در شهر تهران تحول در 4 حوزه را 
پی می گیریم، اضافه کرد: »به دنبال شهرداری الگو، شهر 
الگو، شهروند الگو و شــهر هوشمند هستیم.«به گفته 
زاکانی، نخستین رویداد ایده پردازی حاصل یک حرکت 
5ماهه است: »خشنودیم و باافتخار بیان می کنیم که 

این مســیر با یک اعتقاد و امیدی آغاز شــده و تجربه 
گران سنگی اســت که برای همه کشــور مفید است؛ 
لذا بستری فراهم شــد که بتوانیم با ایده های خلاقانه 
همکاران خــود در مدیریت شــهری، فرهیختگان و 
اندیشمندان شهر و کشــور و نوجوانان و جوانان مان 
مسیر میانبری برای عبور از مشکلات و رفع نابسامانی ها 
و رسیدن به تحول مطلوب چهارگانه خودمان داشته 
باشــیم.« زاکانی در پایان خاطرنشــان کرد: »نتیجه 
این رویداد به جد مورد حمایت ما قــرار می گیرد. در 
این رویداد، نخســتین محصول ایده هاست که با همه 
کلانشهرها به اشــتراک می گذاریم، دومین محصول 
شناخت ایده پردازان و انســان های فرهیخته است تا 

زمینه جذب آنها را در مدیریت شــهری فراهم کنیم و 
سومین محصول پیاده سازی  این ایده هاست.«  دیروز در 
حاشیه مراسم اختتامیه این رویداد محمدعلی الفت پور، 
مسئول مرکز نوسازی و تحول اداری شهرداری تهران به 
همشــهری گفت که این رویداد شکل گرفت تا صدای 
مردم و نخبگان بهتر و در مکانیزم علمی تر و دانشی تر 

توسط مدیریت شهری شنیده شود.
 ســال گذشــته که فراخوان این رویداد منتشــر شد 
1500ایده توســط مــردم، نخبگان، دانشــگاهیان و 
کارکنان شــهردار تهران، ارائه و در مرحله نیمه نهایی 
118ایــده برتــر در 5محــور انتخاب شــد. الفت پور 
5محور اصلی رویداد تهران1404 را تشــریح و عنوان 

کرد: »حوزه شهرسازی)بهسازی شهری(، حوزه مالی 
و اقتصادی)درآمد پایدار شــهری(، حــوزه فرهنگی 
و اجتماعی)مشــارکت محلی(، حــوزه حمل ونقل و 
ترافیک)آلودگــی هــوا و ترافیــک( و خدمــات 
شهری)مدیریت هوشمند و نوین پسماند(، محورهای 
رویداد هستند. البته تصمیم داریم این رویداد را به صورت 
فصلی برگزار کنیم و چند هفته دیگر طی فراخوانی از 
شهروندان درخواست خواهیم کرد تا خودشان موضوع 
رویداد بعدی را انتخاب کنند و بــرای حل آن هم ایده 

بدهند.«

داوری توسط معاونان شهردار تهران
پس از راهیابی 118طرح بــه دوره نیمه نهایی، 5پنل 
تخصصی متناســب با محورها مربوطه تشکیل شد و 
شرکت کنندگان در حضور متخصصان و مدیران کل 
برنامه ریزی معاونت ها، طرح ها را تشــریح کردند و در 
نهایت هم 15طرح بــه مرحله نهایی رســید. داوری 
این طرح ها به عهده معاونان شــهردار  بــود که پس از 
جمع بندی 3طرح برتر انتخاب شدند. نقطه قوت این 
رویداد، ضمانت اجرایی آن بود که به گفته مسئول مرکز 
نوسازی و تحول اداری شــهرداری تهران، بانک شهر 
متعهد شده تا از ایده هایی که قابلیت برگشت سرمایه  
دارند در بستر مالی و اجرایی، تا سقف 10میلیارد تومان 
حمایت کند. به گفته الفت پور 118ایده در این رویداد 
نهایی شده که ممکن است برخی از آنها نیاز تهران نباشند 
یا بنا به دلایلی نتوان در تهران عملیاتی شان کرد اما در سایر 
کلانشهرها کاربرد داشته باشند؛ بنابراین این فرصت به 
کلانشهرها داده شده است تا از ایده ها و طرح های ارائه شده 

برای حل مسائل شهری استفاده کنند.

ایده هایی برای تهران 1404
مراسم اختتامیه نخستین رویداد ایده پردازی پایتخت در برج میلاد برگزار شد و طرح های برتر انتخاب شدند

شرکت متروی تهران از محل فروش اوراق مشارکت، 160میلیارد تومان طلب دارد

قطار توسعه مترو در انتظار منابع مالی

 ساختمان های تهران
 ارزیابی می شوند

سومین جلسه ستاد مدیریت بحران کلانشهر تهران با حضور وزیر 
کشور، شهردار تهران، رئیس سازمان مدیریت بحران کشور و 
سایر اعضای این ستاد برگزار شد. به گزارش همشهری، در ابتدای 
این جلسه رئیس سازمان پیشگیری و مدیریت بحران شهر تهران 
خبر داد: »بخش عمده ای از مصوبات جلســات گذشته یا اجرا 
شده و یا در حال انجام است.« علی نصیری در ادامه، گزارشی از 
پیشرفت مصوبات جلسات قبل ارائه کرد و درباره مصوبات متوقف 
مانده توضیحاتی داد. در ادامه جلسه احمد وحیدی، وزیرکشور با 
تأکید بر اهمیت پیشگیری و مدیریت بحران، بحث نیاز به برنامه 
آمادگی و پاسخ به بحران را مطرح کرد و گفت: »برای این کار باید 
پژوهشکده و مرکز تحقیقاتی ایجاد کنیم؛ همچنین بحث نیاز به 
افزایش ماشین آلات سبک و سنگین در زمان بحران، ضرورت 
توجه به تخلیه اضطراری و خروج از ساختمان، خیابان و شهر 
و آموزش در این حوزه از جمله مهم ترین موارد است.« در این 
جلسه، امضای تفاهمنامه همکاری چندجانبه جهت هم راستا 
کردن اقدامات نهادهای ذی مدخل درخصوص ارزیابی ایمنی 
ساختمان های مهم و بلندمرتبه که توسط 9 نهاد یا بخش مرتبط 
به امضا رسید، یکی از مهم ترین مصوبات سومین جلسه ستاد 

مدیریت بحران کلانشهر تهران بود.
در ادامه این جلسه، شهردار تهران درباره موضوع سیل گفت: »در 
موضوع سیل بخشی از آن به آبخیزداری و بخشی به درون شهر 
تهران بر می گردد؛ تهران 530 کیلومتر شبکه جمع آوری آب های 
ســطحی دارد که کافی نیست و بازسازی شــبکه جمع آوری 
آب های سطحی موجود و ایجاد شــبکه های جدید باید انجام 
شود.« به گفته علیرضا زاکانی، طبق برنامه طراحی شده قرار بود 
این شبکه تا سال 1420 تکمیل شود اما با تلاش و برنامه ریزی 

انجام شده تا سال1406 این شبکه تکمیل خواهد شد.

خلق ایده در محله ها
برای نخستین بار شاهد رویدادایده پردازی تهران1404، بودیم.  
شاید این رویداد نقاط ضعفی داشت اما با تکرار آن می توان 
این نقاط را برطرف و پیشنهادهای قوی تر و بهتری دریافت 
کرد. همین که مردم برای مدیریت شهری مشارکت کرده اند 
و ایده های خلاقی برای حل معضلات در محله ها ارائه داده اند، 
اتفاق مبارکی است. چرا که اجرای آنها در محلات می تواند 
نقطه آغازی برای تعمیم  دادن به کلانشــهر تهران باشــد. 
پیشنهادهای ارائه شــده در حوزه اجتماعی با حفظ هویت 
محلات بود که همین نقطه قوت محسوب می شود.می توان 
از این طرح ها با رعایت اصول شهرسازی و اسناد بالادستی 

معماری شهری را پیگیری کرد.
بنابراین باید پذیرفت منابع مالی شهرداری محدود است و 
در هر عملیات و مأموریتی که شهروندان کنار مدیران قرار 
گرفتند و طرح و ایده دادند، کارها به خوبی پیش رفته است و 
بنابراین باید فرصت پیش  آمده را غنیمت شمرد. این رویداد 
و ایده هایی که از آن بیرون می آید، نه تنها برای تهران بلکه 
برای دیگر کلانشهرهای کشور هم می تواند مفید واقع شود.

 جعفر شربیانی
 عضو هیأت رئیسه شورای شهر تهران

درخصــوص اجــرای عملیــات عمرانــی 
پوشش کانال عباس آباد شهرری باید 
بگویــم، لوله آب عبــوری در ایــن کانال 
وجود دارد و باید با آبفا هماهنگی هایی 
صــورت می گرفته و ایــن موضوع فنی، 
طرح را به تأخیر انداخته است. تاکنون 
۵0 تا ۶0 درصد عملیات پوشش کانال 
انجام شده و پس از رفع موانع، مابقی 
کار انجام خواهد شــد. تجهیــزات فنی 
و پیمانکار بــرای ادامه این طــرح آماده 
اســت، امــا باید خــط عبــوری لولــه آب 
جابه جا شــود تا بتوانیم شاهد پیشبرد 

طرح باشیم.

 قدرت الله محمدی 
مدیرعامل سازمان آتش نشانی شهر تهران 
بــرای نخســتین بــار روبــات اطفــای 
حریــق در پالایشــگاه ها وارد ســازمان 
خواهد شــد که به ایمنی آتش نشانان 
و ســرعت بخشــیدن به اطفــای حریق 
کمک خواهد کرد. این وســایل در بازار 
و مناطقــی کــه خودروهــا نمی تواننــد 
حرکــت کننــد هــم امدادرســانی انجام 
می دهند و استفاده از آنها به این دلیل 
اســت کــه بخشــی از عملیــات را انجام 
دهند تا نیروها به محل حادثه برسند. 
این تجهیزات در حال خریداری اســت 
کــه تــا پایــان ســال قــرارداد آن منعقــد 
می شود و به ناوگان اضافه خواهد شد.

در 10۳ ناحیه شــهر تهران، یک ســوله 
و  شــده  ســاخته  بحــران  مدیریــت 
درنواحی دیگر نیز باید پایگاه مدیریت 
بحــران ایجــاد شــود. در برخــی نواحی 
بیــش از یــک پایــگاه مدیریــت بحــران 

وجود دارد.

103
ناحیه

 برای تکمیل و راه اندازی سامانه هشدار 
سریع زلزله تهران به ۵0شتاب نگار نیاز 
اســت که ۲۶ شــتاب نگار تاکنون نصب 

شده است.

26
شتابنگار

سامانه هشدارهای سریع، وقوع زلزله 
را 10 الی 1۲ ثانیــه قبل خبر می دهند تا 
ســریعا به صورت اتوماتیک گاز،  آب و 
برق قطع شــود و میزان خسارت زلزله 

پایین بیاید.

10
ثانیه

در حال حاضر باید 40 ســوله مدیریت 
بحــران در پایتخــت ســاخته شــود. 
۲۵میلیــارد تومــان هزینــه ســاخت و 
1۵میلیــارد تومــان هزینــه تجهیــز هــر 

سوله مدیریت بحران است. 

40
سوله

تهــران دارای ســامانه هشــدار ســریع 
ســیل اســت. اطلاعــات روی ســامانه 
هشــدار ســریع هــر 10دقیقــه یک بــار 
بــه روز می شــود. اگــر میزان پرُشــدگی 
آب به 1۵درصد برســد، هشدار صادر 
می شود. سازمان مدیریت بحران شهر 
تهران 4روز قبل از وقوع سیل می تواند 

آن را پیش بینی کند.

15
درصد

تکمیل پروژه های نیمه تمام 
جنوب شرق تهران

شــهردار منطقه 15تهران نســبت بــه پروژه های 
لوله گذاری که به عنوان پروژه زیرساختی و با هدف 
جمع آوری آب های سطحی در حال اجراست، واکنش 
نشان داد.  به گزارش همشهری، رضا شرفی در این 
رابطه گفت: »پروژه های لوله گذاری ازجمله پروژه هایی 
اســت که نباید نیمه کاره بماند، بلکه این پروژه باید 
در اسرع وقت اجرایی شــده و در زمان بارش مورد 
بهره برداری قرار گیرد.« او ادامه داد: »لکه گیری های 
سطحی آســفالت معابر ســطح محدوده نیز باید با 
بهره گیری از اکیپ های بیشتر انجام شود تا مشکلی 
برای شهروندان پیش نیاید.« او در بازدید از وضعیت 
معابر بزرگراهی منطقه 15اضافه کرد: »در این بازدید 
شــاهد اقدامات خوبی در بزرگراه های شــریانی و 
مهم منطقه نظیر بزرگراه های امام رضا)ع(، شــهید 
نجفی رستگار و شهید شوشــتری بودیم و زیرگذر 
شورا نیز به عنوان دسترسی مهم شهروندان رضویه از 
بزرگراه شهید نجفی رستگار است که منجر به سهولت 

دسترسی ساکنان محله شده است.« 

نقل قول خبر

عدد خبر

نگاه

عکس خبر

عمرانی

خبر

علی اسماعیل پوران؛ کارشناس برنامه ریزی

شکوفایی استعدادها در سایه رویداد تهران1404
اولین رویداد ایده پردازی تهران1404 فرصتی بود که مدیران شهری در اختیار نسل جوان و 
آینده ساز گذاشتند تا استعدادهایشان شکوفا شود و به همین دلیل جوانان شرکت کننده از 

شکل گیری این رویداد رضایت داشتند و خواستار تداوم آن بودند.
*صبا صفدری با 17سال سن کوچک ترین شرکت کننده در این رویداد بود. طرح او دستگاه 
خشک کن خورشیدی زباله بود که خروجی آن آب مقطر و کمپوست است. صفدری با بیان اینکه 
از شرکت در این رویداد حس خوبی دارد، گفت: »این یک فرصت برای ارائه دادن ایده و دیده  
شدن بود که امیدوارم مدیران شهری به طرح ها توجه ویژه ای داشته باشند و زمینه کاربردی و 

اجرایی  شدن آنها را فراهم کنند.«
*احد کرد دانشجوی دانشگاه هنر تهران هم با اپلیکیشن مشارکت شهروندی در این رویداد 
شرکت کرده بود. در این طرح شهروندان می توانند در بازسازی المان های شهری مشارکت 
کنند و در ازا شهرداری تهران هم می تواند بلیت رایگان اتوبوس و مترو در اختیارشان قرار دهد 

یا تخفیفات عوارض پیش بینی کند.
*سیدامیرحسین حسینی طرحی برای مقابله با سرقت تجهیزات ترافیکی و شهری ارائه داده 
بود. براساس ایده او تابلوهای شــهری و ترافیکی از جنس رزین ساخته می شوند که سبک 
هستند، قابلیت بازیافت ندارند و در مقایسه با تابلوهای امروز 30درصد کاهش هزینه دارند. 
نخستین تابلو برای محور بزرگراهی شهیدلشکری در منطقه21 ساخته شده که پس از دریافت 

مجوز از سوی معاونت حمل ونقل و ترافیک شهرداری تهران به زودی نصب می شود.

مکث


